

Referat

Ordinært møde i Systemforum

Tid og sted: 9.30 – 15.00 den 17. maj 2022 på TEAMS

Deltagere:

Reno Aagaard Lindberg, Silkeborg (Formand)
 Dorte Haar, Sønderborg
 Ole Brask, Roskilde
 Janus Cavit Hoigaard Anker, København
 Morten Romanow Bøgemose, SDFE
 Ingrid Østerberg Mohr, SDFE
 Ivan Laursen Johannessen, SDFE
 Morten Karshøj, SDFE
 Anders Esgaard Christensen, SDFE (Fællessekretariat, referent)

Afbud:

	<i>Emne</i>	<i>Tid</i>	<i>Formål</i>	<i>Beslutning og Handling</i>
1.	Godkendelse af dagsorden			Dagsordenen blev godkendt.
2.	Referat fra sidst Bilag 1		Bemærkninger/opfølgning til referatet.	Referatet blev godkendt.
3.	Kort orientering fra de andre fora?		2-3 nedslagspunkter fra møderne: Dorte – Ajourføringsforum Janus – Specifikationsforum Ivan – Produktionsforum	Specifikationsforum Der har været møde, men referatet er ikke publiceret endnu. Ajourføringsforum Alice Broeng er stoppet i Administrativt ajourføringsforum og udskiftes med Asbjørn Lenbroch fra kontoret Forvaltningsdata i SDFE.

	Emne	Tid	Formål	Beslutning og Handling
				Produktionsforum Der har ikke været møde siden sidst.
4.	Driftsmøder Se de seneste rapporter i mappen "driftsgruppen"			Driftsrapporten ligger i mappen i Filkassen. Alt er i grønt. En nyere version af postgresSQL giver 30 % bedre performance. Desuden har produktionen også været på pause, hvilket kan være medvirkende til det gode resultat, da det tit er de større opdateringer fra SDFE der giver problemer. Der er løbende problemer med Kundenet, som er det sted filer og dokumenter deles med leverandøren. Det undersøges om der er et muligt alternativt, som kan anvendes indtil et nyt system kan tages i anvendelse.
5.	Ændringsønske vedr. udstilling af data i GeoPackage Bilag 2		Orientering om status og proces for ændringsanmodningen om udstilling af gpkg.	Vi afventer forsat yderligere beskrivelse og pris fra KMD. GeoDK kan også importere og eksportere i GDPG. Det skal overvejes om formaterne TAP og SHP kan afvikles, når der kommer en ny GeoDanmark specifikation. Systemforum skal undersøge det nærmere idet der fortsat er ca. 25 % af kommunerne, som anvender MapInfo jf. FOSAKOs undersøgelse fra 2022.
6.	Sikkerhed i GeoDK Bilag 3		GeoDanmarks bestyrelsen ønsker at Systemforum undersøger sikkerheden i GeoDK. Hvilke krav skal vi overholde? Cloud? Hvordan kan vi strukturere dette arbejde. Se anbefalinger fra SDFE i bilag, hvor noget af det er i gang.	Der er lavet en rapport i SDFE i 2022. Stort spørgeskema gennemført for flere it-systemer herunder GeoDK. Rapporten er ikke kommet endnu. Vi arbejder videre med de elementer, som rapporten peger på. Septima arbejder desuden på en databehandleraftale for GeoDK pga. email-adresser i brugerstyringsmodulet.

	Emne	Tid	Formål	Beslutning og Handling
7.	Pile på vandløbsretning		Kan vi gøre laget mere tydeligt i Sagsbehandlingskortet. Specielt oven på ortofoto er det meget utydeligt.	<p>Det er muligt at ændre på farven (cyan som tidligere i den gamle WMS) og det undersøges også om det er muligt, at gøre pilene og strengen lidt større i de mindre zoom-niveauer.</p> <p>Ny farve evalueres og tilpasses evt.</p> <p>Farven på hjælpegeometri i GeoDK skal også evalueres. Der oprettes et ændringsønske i GitHub, så ændringen kan drøftes med leverandør.</p>
8.	Dashboards om GeoDK		<p>Orientering om status og adgang til Dashboards. Drøftelse af adgang i forhold til udstilling, sikkerhed mv. (Ingrid)</p> <p>Er der mulighed for at danne rapporter?</p>	<p>Løsningen er ikke tænkt som en brugerorienteret løsning. Men der er et behov for at kunne dele informationer om anvendelsen af GeoDK med vores brugere.</p> <p>Det undersøges derfor om der kan laves en PowerBi rapport (fx en statisk WEB løsning), som kan tilgå af alle fra GeoDanmarks hjemmeside under GeoDK.</p> <p>Vigtigt at sikkerheden er opfyldt.</p>
9.	Håndtering af WCS til brug for klimatilpasning		Ingrid	<p>Services lukker på Dataforsyningen/Kortforsyningen. Det undersøges om tjenesten kan videreføres.</p> <p>Ole undersøger nærmere, hvad det er for et kort der ligger på Datafordeleren og om det fortsat er det overdrevne skyggekart, der er tilgængeligt her. Der er et stort ønske og behov for dette kort i kommunerne, som er essentiel i forbindelse med kommunernes arbejde med klimatilpasning.</p>
10.	Tilfredshedsundersøgelse Bilag 4		<p>Vi aftaler hvilke spørgsmål vi skal have med i år.</p> <p>Sidste år skete der en fejl, så flere essentielle spørgsmål om GeoDK ikke kom med i undersøgelsen.</p>	De indledende spørgsmål om alder og anciennitet skal tages ud af spørgeskemaet. Det gav lidt uønskede kommentarer sidste gang.

	Emne	Tid	Formål	Beslutning og Handling
			Se også link til filkassen: https://filkassen.statens-it.dk/u/3_P2STFz9sbN8_ZN/8002fc51-cb24-4b15-ba69-de25335e7629?l	Der skal tilføjes spørgsmål om, hvilken kommune deltageren er fra og hvilke systemer deltageren anvender (DAR, Vejmand/Rosy, BBR/Geokoderen, GeoDK, SCALGO) Dorthe hjælper med spørgsmål og test. Undersøg om det er muligt at flere personer deler link til undersøgelsen. Anders kontakter Rambøll herom. Det undersøges om vi kan reklamere for undersøgelsen på medlemsmøderne.
11.	Årshjul for systemforum Bilag 5		Vi drøfter udkast til årshjul for forum mhp. at det kan komme på hjemmesiden.	Drøftelse af udkast til årshjul. Anders og Ingrid, Ivan arbejder videre med årshjulet ud fra bilag 5 i mappen for denne dagsorden. Vedr. webinarer bør vi holde: <ul style="list-style-type: none"> – Listefunktion
12.	Ændringsønsker – indberetning og oversigt over nuværende ønsker		Orientering om løsningen. Er der behov for test i forum? Der lægges de seneste vedtaget ændring ønsker ud på hjemmesiden sammen med/i forbindelse med denne indberetningsportal, hver 14 dag. Efter hvert statusmøde med SEPTIMA. Hvordan skal listen se ud?	Udskydes til næste møde
13.	Frokost		11.30 – 12.30	
14.	To Do-listen Bilag 6		Drøftelse af, hvorvidt vi har behov for en todo-liste. Vi oplever ikke at listen anvendes i stor stil? (Ivan) Evt. gennemgang og ajourføring af listen.	Listen blev ajourført på mødet. Der var en drøftelse af om vi fortsat har behov for listen og for at have et overblik over de ting vi løbende arbejder med. Listen videreføres.

	Emne	Tid	Formål	Beslutning og Handling
15.	Opgaver i GeoDanmarks arbejdsprogram		Orientering om projekter: Administrativ ajourføring og "10 cm ortofoto" Strategi for GeoDanmarks grunddata.	<p>Adm. ajourføring Der har været møder i to mindre grupper og vedr. administrativ ajourføring gennemføres der interviews med 10 kommuner – og måske derefter et landsdækkende spørgeskema til kommunerne.</p> <p>Konceptet er ændret til, hvordan vi får et bedre ortofoto, fx med ændrede flyvelinjer, flyvehøjder mv. fremfor en specifik opløsning i 10 cm.</p> <p>Strategi for GeoDanmarks grunddata Der er workshop den 18. maj 2020, hvor formændene for fora mødes med SDFE og sekretariatet og ser på tilstanden af GeoDanmark grunddata.</p>
16.	Release 1.20 Bilag 9		Indhold og test af release	<p>Gennemgang af udeståender til releasen.</p> <ul style="list-style-type: none"> – #99 - Historik på kortvindue – godkendt til 1.20, hvis det kan nås (alternativt 1.21) – £193 – masseopdatering – godkendt til 1.20 – #256 – Skjul/tænd objekter – estimeres af leverandør – #258 – Visning af attributten 'Applikation' – Godkendt til 1.20 – <p>Releasen testes fra den 1. juni inden den lægges i produktion den 15. juni.</p>
17.	Release 1.21 i GitHub listen Bilag 7 Bilag 8	120 min?	Vi gennemgår og prioriterer listen i GitHub med fokus på version 1.21 (Vi skal have god tid til dette punkt på mødet)	<p>Udskudt til et selvstændigt møde den 15. juni 2022.</p> <p>Reno har indkaldt til mødet.</p>

Referat fra møde i Systemforum

	<i>Emne</i>	<i>Tid</i>	<i>Formål</i>	<i>Beslutning og Handling</i>
18.	Emner til nyhed efter møde		Vi skal lave en nyhed efter hvert møde og drøfter her de vigtigste emner at have med.	Ajourført release 1.20 – kommer den 15/6 Arbejdet med sikkerhed Spørgeskema – tilfredshedsundersøgelse
19.	Evt.			Næste møde er planlagt til 30. august 2022. Reno har indkaldt forum